



Pour le français, [cliquez ici](#).

While fall can be a time to settle in, close up, and hunker down, it is also a time of starting up: resuming work routines after summer breaks, starting a new grade in school, or preparing for cooler weather.

We at Ecology Ottawa certainly have been starting things up of late.

- With our new Climate Equity program, we're starting up walking workshops with our partners
- Our relaunched tree giveaway program has been going strong at community events across the city
- We've planted two pollinator gardens at schools with students, and two more are planned
- We're co-hosting a training on delegating to committees of Council

In addition to these, we're excited to announce **the second edition of our popular EcoYouth Council**. After a successful first year, our EcoYouth Council returns with some new faces and a slightly larger size. (See below for two blog posts from last year's members!) The fourteen Youth Council members—Alexandra, Clair, Lily, Lilya, Ariella, Malie, Aaron, Noah, Dahlia, Ray, Kenzie, Kaamil, Dana, and Mackenze—come from across the city and a variety of backgrounds. We invite you to [get to know them](#).

We're eager to embark on this year's EcoYouth programming. We're planning sessions with climate experts and activists, outings in nature, and presentations by and for youth, among others. If you've got ideas for activities, let us know!

We're also laying tracks for **this fall's Youth Summit**. If you know youth interested in discussing and taking local environmental action with other youth, tell them to keep an eye out for further news.

Find out about our other undertakings below!

With warm wishes,
William and the Ecology Ottawa team



There's a host of new folks joining us this fall! We're excited to welcome Gisele Iradukunda as our new Communications Organizer. During a 10-week placement through the Social Planning Council of Ottawa, Gisele will be leading our communications and helping share stories that celebrate community action and local impact.

We've also welcomed a team of passionate interns who are strengthening our community outreach, helping monitor Council, and planting gardens.

- **Kristen Busby:** Council Watch Intern
- **Karolina Galuszka:** Council Watch Intern
- **Olivia Mortimore:** Garden Intern
- **Caroline Wu:** Events and Data Intern
- **Axe Xu:** Tree giveaway intern

Keep an eye out for our new interns and their work!

September's meeting of City Council's Environment and Climate Change Committee was packed! We delegated on three issues on the agenda:

- With the latest installment of the **Tree-Planting Strategy**—including a Canopy Mapping and a Tree Equity Analysis—[we called for](#) better data and an acceleration of tree-planting to meet the climate crisis.
- We [called for greater transparency](#) with the **City's Greenhouse Gas Inventory**, which also revealed the bad news that **we're way behind** on our emissions reductions targets.
- City staff's response to the Auditor-General of Ottawa's report on **the Climate Change Master Plan** [had much that's laudable](#), even if Council's level of scrutiny is overkill.

Wondering about **Draft 3 of the Zoning By-law**? Urban planner and former Ecology Ottawa board member Jeffrey Ren summarizes the main points in [a blog post](#).

In case you missed it: our former Youth Council member Aiyana Debassige Louis [wrote about](#) our relationship with water on the occasion of **National Day for Truth and Reconciliation**.

Council is back in session—and thus so is Council Watch! Read [the first post](#) by our Council Watch Intern Karolina Galuszka, which delves more deeply into the **Greenhouse Gas Inventory**.

University of Ottawa **PhD student Hinna Hussain** observed Ecology Ottawa's work some months ago. She also agreed to share her research in [a blog post](#). Please enjoy!

Council's **Budget Directions** exercise sets the course for next year's budget. [We delegated](#) on the Directions in early September, calling for investments in transit, an improved climate lens, and better high-level planning.

EcoYouth Council members Dana Jordan and Kaamil Furtado [summarized a talk](#) by **Mi'kmaw warrior Sakej Ward** in September that Ecology Ottawa sponsored.

Singer Sophie D'Orléans is graciously [donating a portion](#) of T-shirt sales from her recent release *Comme le monde* to support Ecology Ottawa's work. Thank you, Sophie!



Beacon Hill Community Care Walk

Join us for a Community Care Walk in Beacon Hill as part of our Climate Equity program on October 9, 1–3pm. Meet us at Eastern Ottawa Community Resource Centre at 1980 Ogilvie Road, 2nd floor, Suite 215. In a Community Care Walk, we look closely at how our surroundings support care, connection, and climate equity. More information [here](#)!

Rewilding: Plant a Pollinator Garden

We are seeking a few keen volunteers interested in helping plant a perennial, native-species pollinator garden! Join us October 14, 9:30am–12:30pm and 12:30pm–3:30pm at Carleton University. Please [indicate your availability](#) by October 10!

Online Public Delegation Training

We're co-hosting a free online training October 15 with Walkable Ottawa on conducting public delegations ahead of the final vote on the City of Ottawa's **new Zoning By-law**. We'll demystify this process to facilitate more public input. For more information and to register, [see here](#).

Municipal Budget Consultations

City Council is creating its budget for 2026, and public consultations start October 15. Find your ward's consultation and more information on [the City's budget page](#).

Invasive Species Removal

We're seeking volunteers interested in Invasive Species Removal at Stanley Park Oct 18 from 10am to 2pm (rain day Oct 19). Please fill out [this form](#).

Boothng at Ottawa Environment Forum's Environmental Fair

We're seeking volunteers to help host Ecology Ottawa's booth at the Ottawa Environment Forum's Environmental Fair on October 25 at 224 McArthur Avenue. Shifts run 10:30 am–12:30 pm and 12:30–2:15 pm. Fill out [the volunteer form](#) if you're interested!

We're seeking a **Treasurer** for our board. If you've got finance chops and a passion for supporting local ecological action, please [email us](#)!



Oct 11: Holy Redeemer Tree Giveaway – Kanata

Join us from 9:30–11:30 a.m. at 44 Rothesay Dr, Kanata for a free native tree giveaway! Help replenish Ottawa’s urban tree canopy, support wildlife, and grow a greener community.

Oct 15: Public Delegation Training – Online

We’re co-hosting a free online training October 15 with Walkable Ottawa on conducting public delegations ahead of the final vote on the City of Ottawa's new Zoning By-law. We'll demystify this process to facilitate more public input. For more information and to register, [see here](#).

Oct 25: Ottawa Wildflower Seed Library – Springhurst Park

Stop by Springhurst Park (Brunswick & Springhurst Ave.) for a native seed giveaway! Take as many seeds as you’d like and get planting tips from volunteers—no donation required.

Stay up to date with all of our [events here](#)!



Thanks to Alan Neal for inviting us on CBC’s All In A Day to talk about the City’s **Greenhouse Gas Emissions Inventory** and the Tree-Planting Strategy. Have [a listen](#)!

We spoke [to the Ottawa Citizen](#) in August about the shockingly high number of cyclists struck on Ottawa’s roads lately and our petition to **protect vulnerable road users** in Ottawa. More on that campaign [here](#).

The Capital Current published [a story](#) on the City’s considerations of a “**bubble bylaw**” and included our comments on past asymmetrical actions against protesters.

We’re powered by our volunteers and community supporters. [Donate today](#) to help create a green, resilient, and just Ottawa!

Si l'automne peut être une période propice à se ranger, se replier sur soi-même et se mettre à l'abri, c'est aussi une période de renouveau : reprise du travail après les vacances d'été, rentrée scolaire ou préparation à l'arrivée du froid.

Chez Écologie Ottawa, nous avons certainement pris un nouveau départ ces derniers temps.

- Dans le cadre de notre nouveau programme Climate Equity, nous organisons des ateliers de marche avec nos partenaires.
- Notre programme de distribution d'arbres, qui a été relancé, connaît un grand succès lors des événements communautaires organisés dans toute la ville.
- Nous avons planté deux jardins pollinisateurs dans des écoles avec des élèves, et deux autres sont prévus
- Nous co-organisons une formation sur la délégation aux comités du Conseil.

En plus de cela, nous sommes ravis d'annoncer **la deuxième édition de notre populaire Conseil Éco-Jeunes**. Après une première année couronnée de succès, notre Conseil Éco-Jeunes revient avec de nouveaux visages et une taille légèrement plus importante. (Voir ci-dessous deux articles de blog rédigés par les membres de l'année dernière !) Les quatorze membres du Conseil des jeunes - Alexandra, Clair, Lily, Lilya, Ariella, Malie, Aaron, Noah, Dahlia, Ray, Kenzie, Kaamil, Dana et Mackenze - viennent de toute la ville et d'horizons divers. Nous vous invitons à [faire leur connaissance](#).

Nous sommes impatients de nous lancer dans le programme EcoJeunes de cette année. Nous prévoyons notamment des sessions avec des experts et des militants du climat, des sorties dans la nature et des présentations par et pour les jeunes. Si vous avez des idées d'activités, n'hésitez pas à nous en faire part !

Nous préparons également le **Sommet des jeunes** qui aura lieu cet automne. Si vous connaissez des jeunes qui souhaitent discuter et mener des actions environnementales locales avec d'autres jeunes, dites-leur de rester à l'affût des nouvelles.

Découvrez nos autres projets ci-dessous !

Chaleureusement,

William et l'équipe d'Écologie Ottawa



De nombreux nouveaux collaborateurs nous rejoignent cet automne ! Nous sommes ravis d'accueillir Gisele Iradukunda en tant que nouvelle Organisatrice des communications. Au cours d'un stage de 10 semaines auprès du Conseil de planification sociale d'Ottawa, Gisele dirigera nos communications et contribuera à partager des récits qui célèbrent l'action communautaire et l'impact local.

Nous avons également accueilli une équipe de stagiaires passionnés qui renforcent notre action communautaire, aident à surveiller le Conseil et plantent des jardins :

- **Kristen Busby** : Stagiaire à la Surveillance du conseil
- **Karolina Galuszka** : Stagiaire à la Surveillance du conseil
- **Olivia Mortimore** : Stagiaire au jardins
- **Caroline Wu** : Stagiaire aux événements et aux données
- **Axe Xu** : Stagiaire à la distribution d'arbres

Restez à l'affût de nos nouveaux stagiaires et de leur travail !

La réunion de septembre du Comité de l'environnement et des changements climatiques du Conseil municipal était bien remplie ! Nous avons effectué des interventions sur trois questions à l'ordre du jour :

- Avec la dernière version de la **Stratégie de plantation d'arbres**, qui comprend une cartographie de la canopée et une analyse de l'équité en matière d'arbres, nous avons demandé de meilleures données et une accélération de la plantation d'arbres pour faire face à la crise climatique.
- Nous avons demandé une plus grande transparence concernant l'**Inventaire des gaz à effet de serre de la ville**, qui a également révélé la mauvaise nouvelle que **nous sommes très en retard** sur nos objectifs de réduction des émissions.

La réponse du personnel municipal au rapport du vérificateur général d'Ottawa sur **le Plan directeur sur les changements climatiques** avait des éléments très louable, même si le niveau de contrôle du Conseil est excessif.

Vous vous interrogez sur la **troisième version du Règlement de zonage** ? Jeffrey Ren, urbaniste et ancien membre du Conseil d'administration d'Écologie Ottawa, en résume les principaux points dans [un article de blog](#).

Au cas où vous l'auriez manqué : notre ancienne membre du Conseil des jeunes, Aiyana Debassige Louis, [a écrit un article sur](#) notre relation avec l'eau à l'occasion de la **Journée nationale de la vérité et de la réconciliation**.

Le Conseil municipal est de retour en session, tout comme Council Watch ! Lisez [le premier article](#) de notre stagiaire Karolina Galuszka, qui approfondit le sujet de **l'inventaire des gaz à effet de serre**.

Hinna Hussain, **doctorante à l'Université d'Ottawa**, a observé le travail d'Écologie Ottawa il y a quelques mois. Elle a également accepté de partager ses recherches dans [un article de blog](#). Bonne lecture !

L'exercice des **Orientations budgétaires** du Conseil définit la ligne directrice du budget de l'année prochaine. [Nous avons présenté une intervention](#) sur les Orientations début septembre, appelant à des investissements dans les transports en commun, à une meilleure prise en compte du climat et à une meilleure planification de haut niveau.

Les membres du Conseil EcoJeunes Dana Jordan et Kaamil Furtado ont résumé une conférence donnée en septembre par **le guerrier Mi'kmaw Sakej Ward** et parrainée par Écologie Ottawa. [Découvrez-la !](#)

La chanteuse Sophie D'Orléans fait gracieusement [don d'une partie](#) des ventes de t-shirts de son dernier album Comme le monde pour soutenir le travail d'Écologie Ottawa. Merci, Sophie !



Marche communautaire à Beacon Hill

Joignez-vous à nous pour une marche communautaire à Beacon Hill dans le cadre de notre programme Équité climatique, le 9 octobre, de 13 h à 15 h. Rendez-vous au Centre de ressources communautaires de l'est d'Ottawa, situé au 1980, chemin Ogilvie, 2e étage, bureau 215. Lors d'une marche communautaire, nous examinons de près comment notre environnement favorise les soins, les liens sociaux et l'équité climatique. Pour plus d'informations, [cliquez ici](#) !

Réensauvagement : Plantez un jardin pollinisateur

Nous recherchons quelques bénévoles enthousiastes intéressés à aider à planter un jardin pollinisateur pérenne composé d'espèces indigènes ! Joignez-vous à nous le 14 octobre, de 9 h 30 à 12 h 30 et de 12 h 30 à 15 h 30, à l'Université Carleton. Veuillez [indiquer votre disponibilité](#) avant le 10 octobre !

Formation en ligne sur les délégations publiques

Nous co-organisons une formation en ligne gratuite le 15 octobre avec Walkable Ottawa sur la conduite des délégations publiques avant le vote final sur le **nouveau Règlement de zonage** de la Ville d'Ottawa. Nous démystifierons ce processus afin de faciliter la participation du public. Pour plus d'informations et pour vous inscrire, [cliquez ici](#).

Consultations sur le budget municipal

Le conseil municipal est en train d'élaborer le budget pour 2026, et les consultations publiques débuteront le 15 octobre. Trouvez la consultation de votre quartier et plus d'informations sur [la page du budget de la ville](#).

Élimination des espèces envahissantes

Nous recherchons des bénévoles intéressés par l'élimination des espèces envahissantes au parc Stanley le 18 octobre de 10 h à 14 h (en cas de pluie, le 19 octobre). Veuillez remplir [ce formulaire](#).

Stand au salon de l'environnement du Forum de l'environnement d'Ottawa

Nous recherchons des bénévoles pour tenir le stand d'Écologie Ottawa au salon de l'environnement du **Forum de l'environnement d'Ottawa**, le 25 octobre, au 224, avenue McArthur. Les quarts de travail sont de 10 h 30 à 12 h 30 et de 12 h 30 à 14 h 15. Remplissez [le formulaire de bénévolat](#) si vous êtes intéressé !

Nous recherchons **un(e) trésorier(ère)** pour notre conseil d'administration. Si vous avez des compétences en finance et que vous êtes passionné par le soutien à l'action écologique locale, veuillez [nous envoyer un courriel](#) !



11 octobre : Distribution d'arbres Holy Redeemer – Kanata

Joignez-vous à nous de 9 h 30 à 11 h 30 au 44, chemin Rothesay, Kanata, pour une distribution gratuite d'arbres indigènes ! Aidez-nous à reconstituer la canopée urbaine d'Ottawa, à soutenir la faune et à créer une communauté plus verte.

15 octobre : Formation sur les délégations publiques – En ligne

Nous co-organisons une formation en ligne gratuite le 15 octobre avec Walkable Ottawa sur la présentations des interventions publiques avant le vote final sur le nouveau Règlement de zonage de la Ville d'Ottawa. Nous démystifierons ce processus afin de faciliter la participation du public. Pour plus d'informations et pour vous inscrire, [cliquez ici](#).

25 octobre : Grainothèque de fleurs indigènes d'Ottawa – Parc Springhurst

Passez au parc Springhurst (Brunswick et Springhurst Ave.) pour recevoir des graines indigènes gratuites ! Prenez autant de graines que vous le souhaitez et obtenez des conseils de plantation de la part de bénévoles – aucun don n'est requis.

Restez au courant de tous nos [événements ici](#) !



Merci à Alan Neal de nous avoir invités à l'émission All In A Day de la CBC pour parler de l'inventaire des émissions de gaz à effet de serre de la ville et de la stratégie de plantation d'arbres. [Écoutez-le](#) !

En août, nous avons discuté [avec l'Ottawa Citizen](#) du nombre alarmant de cyclistes percutés récemment sur les routes d'Ottawa et de notre pétition visant à **protéger les usagers vulnérables de la route** à Ottawa. Pour en savoir plus sur cette campagne, [cliquez ici](#).

Le Capital Current a publié [un article](#) sur les réflexions de la Ville concernant un « **bubble bylaw** » et a inclus nos commentaires sur les mesures asymétriques prises par le passé à l'encontre des manifestants.

*Nous sommes soutenus par nos bénévoles et les membres de notre communauté. **Faites un don** dès aujourd'hui pour contribuer à créer une ville d'Ottawa verte, résiliente et juste !*

Ecology Ottawa

<https://www.ecologyottawa.ca/>

Ecology Ottawa acknowledges that our efforts to protect the environment take place on the traditional unceded, unsurrendered territory of the Algonquin Anishinaabe people. As an organization and as individuals dedicated to environment and justice, we are deeply grateful to Indigenous peoples for their ongoing stewardship of these lands since time immemorial. We recognize that we are on a journey of Truth and Reconciliation. We are committed to listening, learning and working to decolonize our efforts towards healthy and sustainable environments for all people.

Ecology Ottawa

123 Slater St, Floor 6, Ottawa, ON K1P 5H2, Canada

This email was sent to gisele.iradukunda@ecologyottawa.ca.

You are receiving this email because you have opted in to communications from Ecology Ottawa.

To stop receiving emails, [click here](#).